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رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس:

ناترازی بانکی و ناترازی بودجه از مهم ترین عوامل 
کاهش ارزش پول ملی است

سرویس سیاســی- محمدرضا پورابراهیمی 
داورانی رئیس کمیسیون اقتصادی در نشست خبری 
گفت: مباحث ارزی اکنون یکی از بحث های مهم ما در 
نظام اقتصادی است. البته اهمیت آن به دلیل التهاباتی که 

در مدت اخیر شاهد بودیم، بیشتر شده است.
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شــورای 
اســامی با بیان اینکه وظیفه مجلس و کمیسیون های 
تخصصی نظارت بر اجرای قانون و نظارت بر اجرای 
عملکرد است، افزود: به دلیل شرایطی که ما طی ماه های 
اخیر شاهد بودیم گزارش کمیسیون اقتصادی مجلس 
در خصــوص موضوعات ارزی کشــور در روز های 
پایانی مســئولیت رئیس کل قبلی بانک مرکزی آقای 
صالــح آبادی و با حضور وی در صحن علنی مجلس 
قرائت شــد. وی با بیان اینکه مباحث گزارش مذکور 
به صورت علنی پخش شــد، ادامه داد: در این گزارش 
تاش شــد مباحث براســاس رویکردی باشد که ما 
بتوانیم در حوزه همراهی دولت براساس پیشنهاداتی 

که مطرح می کنیم کمک کنیم.
گــزارش ارزی کمیســیون اقتصادی در 

تاریخ ۴ دی ۱۴۰۱ در صحن علنی قرائت شد
این نماینده مردم در مجلس یازدهم با اشــاره به 
اینکه گزارش ارزی کمیســیون اقتصادی در تاریخ ۴ 
دیماه ۱۴۰۱ در صحن علنی قرائت شــد در تشــریح 
محور های آن توضیح داد: ما به عنوان مجلس، دولت به 
عنوان قوه مجریه و ارکان نظام و هر فردی که مسئولیت 
دارد باید بدانیم که کاهش ارزش پول ملی به واسطه چند 

مفروض در اقتصاد کشور رقم می خورد.
پورابراهیمی با بیان اینکه اولین موضوع مســائل 
بنیادی در اقتصاد کشــور اســت، تصریــح کرد: اگر 
می خواهیم کاهش ارزش پول ملی در اقتصاد کشــور 
اتفاق نیفتد باید در حوزه ســاختار اقتصادی اقداماتی 
انجــام دهیم، به عبارتی از ایجاد چالش هایی در حوزه 
ساختار اقتصادی که برای ارزش پول ملی چالش ایجاد 
می کنند جلوگیری کنیم که مهم ترین آن ها موضوعات 

ناترازی در اقتصاد کشور است.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس افزود: من در 
رسانه ها کمتر دیدم که به این موضوع که رابطه کاهش 
ارزش پول ملی با ناترازی ها چیســت، اشاره کنند. آیا 
ما فقط از مســائل تحریم رنج می بریم؟ آیا ما فقط از 
موضوعات مرتبط با شرایط پیرامونی رنج می بریم؟ آیا 
از کاهش قیمت جهانی نفت که بعضی اوقات موجب 
کاهش درآمد های نفتی می شود رنج می بریم؟ همه این 
موارد بر سیاســت های ارزی کشور اثرگذار است، اما 
یکی از محور هایی که مغفول مانده و تبیین نمی شــود 
مبانی اصلی است که در حوزه ساختار اقتصادی مدنظر 
است. وی گفت: اولین نکته ای که در گزارش کمیسیون 
اقتصادی نیز به آن اشــاره شــد این است که دولت به 
عوامــل بنیادین در حــوزه کاهش ارزش پول ملی که 
مهم ترین عوامــل در این حوزه ناترازی های بانکی و 
ناترازی بودجه اســت توجه کنــد. این نماینده مردم 
در مجلس یازدهم، گفــت: ناترازی بانکی و ناترازی 
بودجــه ای عامل اصلی تولید تورم در اقتصاد کشــور 
است به این معنا که به واسطه تولید تورم شاهد کاهش 
قدرت خرید هستیم، تورم هر کشوری که بالاتر است 
در مقایســه با کشوری که تورم پایین تری دارد قدرت 
خریدش کمتر است. پورابراهیمی تصریح کرد: به طور 
مثال اگر تورم در کشور الف ۴۰ درصد و در کشور ب 
۱۵ درصد باشد قدرت خرید کشور الف ۲۵ درصد در 
مقایســه با کشور ب سالانه کمتر است البته اگر مبنای 
درآمدی آن ها را یکســان در نظر بگیریم. وی دو عامل 
مهــم ناترازی بودجه و ناترازی بانکی را عوامل اصلی 
تولید تورم در اقتصاد کشــور دانســت و افزود: تورم 
عامل اصلی کاهش پول ملی است، اگر می خواهیم از 
کاهش ارزش پول ملی جلوگیری کنیم باید به عوامل 
بنیادین توجه کنیم. رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
افزود: موضوع دوم اقداماتی اســت که باید در حوزه 
فعالیت های جاری انجام دهیم، لازمه این فعالیت های 
جاری این است که ما سیاست های خود را در حوزه ارز 

مشخص کنیم و اقدامات متناسب با آن را اتخاذ کنیم.
پورابراهیمــی ادامه داد: در گزارش کمیســیون 
اقتصادی تاکید شــده که مبنای ما در سیاســت ارزی 
مبنای قانون اســت؛ براســاس ماده ۲۰ قانون احکام 

دائمی، سیاست های ارزی در جمهوری اسامی ایران 
براســاس نرخ شناور مدیریت شده است بنابراین اگر 
می خواهیــم اقداماتی در این حــوزه انجام دهیم این 
اقدامات باید در مســیر این قانون عمل شود فلذا اگر 
دولت هــا تصمیمی می گیرند کــه مغایر این موضوع 
اســت، مبنای قانونی ندارد و از نگاه قانونگذار مردود 
است و قابل قبول نیست. این نماینده مردم در مجلس 
یازدهم، گفت: در قانون بودجه امسال نیز دولت مکلف 
شــده که با نرخ شناور نسبت به تسویه تعهدات ارزی 

اقدام و موضوع تعهدات ارزی را پیگیری کند.
وی با اشــاره به ســند دولت مردمی سیزدهم، 
گفت: در این ســند که اواخر سال ۱۴۰۰ رسما توسط 
آقای رئیس جمهور اباغ شد آمده است که در دولت 
ســیزدهم سیاست ما حذف ارز ترجیحی و ایجاد نرخ 
ارز شناور مدیریت شده است یعنی دقیقا به همان حکم 
قانونی اشاره می کند.رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
ادامه داد: ما در گزارش کمیســیون به استناد قانون و به 
استناد سیاســت های دولت که در اسناد تعریف شده 
دولت آمده بیان کردیم رویکرد و نگاه کمیســیون این 
اســت که از تعیین نرخ ثابت در حوزه سیاست ارزی 
اجتناب کنیم و آن تصمیمات اتخاذ شده از نظر ما مبنای 
قانونی نداشته و ندارد.پورابراهیمی تمرکز بر رویکرد 
حرکت از چند نرخی به سمت نرخ های کمتر و تمرکز 
بر سیاستی که بتوان بهتر عمل کرد تا از چندگانگی در 
نرخ ارز بپرهیزیم را موضوع دیگر مطرح شــده در این 
گزارش برشــمرد و گفت: اگر شما در اقتصاد کشور 
بگویید نرخ ارز چقدر است می گویند منظور کدام ارز 
است؟ ارز ناشی از بازار اسکناس یک نرخ است، حواله 
یک نرخ است، بازار نیما یک نرخ است بازار مبادله یک 
نرخ است، ترجیحی یک نرخ است در هر کشوری که 
چنین اسامی را به شما دادند بدانید مشکات متعدد در 

اقتصاد وجود خواهد داشت.
بانــک مرکزی باید حوزه مداخله ارزی با 

روش های سنتی را تغییر دهد
پورابراهیمــی ادامه داد: نکته مــورد تأکید ما در 
کمیســیون اقتصادی این بود که مــا از چند نرخی به 
سمت نرخ های کمتر برویم و اگر بتوانیم در یک مسیر 
میان مدت و بلندمدت به ســمت تک نرخی حرکت 
کنیم قطعا هدف عالی ما در نظام اقتصادی اســت. وی 
جلوگیری از وجــود نرخ ثابت ارز را نکته مهم دیگر 
برشــمرد و افزود: ما باید نسبت به این موضوع اقدام 
کــرده و عملیاتی کنیم. در حــوزه ارز معتقدیم دولت 
باید رهبری و مدیریت قیمت در بازار را برعهده بگیرد 
نــه تبعیت از قیمــت را. اگر بخواهد رهبری قیمت را 
برعهده بگیرد باید حوزه مداخله خود را با روش های 
ســنتی تغییر دهد و با روش های جدید عمل کند؛ به 
این معنا که بتواند در حوزه بازار به نحوی عمل کند که 
قیمت را که از عدد هایی که در بازار غیررسمی تشکیل 
شده و به سمت بالا حرکت می کند، از بالا پرس قیمتی 
انجام دهد نه از پایین تعیین قیمت انجام دهد تا بخواهد 

اثرگذار باشــد. نماینده مردم کرمان و راور در مجلس 
شورای اسامی بیان کرد: رهروی یا پیروی از قیمت در 
بازار غیررسمی سیاستی است که تجربه آن نشان داده 
موفــق نخواهد بود بنابراین رهبری قیمت در بازار ارز 
اصل مهمی است که در گزارش کمیسیون به آن اشاره 
شده است. رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اســامی با بیان اینکه ما در گــزارش مذکور آن زمان 
پیشنهادات مناسب را مطرح کردیم، گفت: حکمرانی 
ریال یکی از موضوعاتی است که در گزارش کمیسیون 
آمده است، این موضوع به این معناست که برای اینکه 
بتوانیم بازار ارز را مدیریت کنیم باید ظرفیت هایی که 
قباً در حوزه پولشــویی وجود داشــته یا در مصادیق 
مرتبط با تراکنش هایی که از رصد بانک مرکزی خارج 
بــوده، باید در حوزه بانک مرکزی قرار گیرد و یکی از 

ابزار های کنترل ارز، کنترل ریال است.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم خاطر نشان 
کرد: آنچه بعد از تغییرات رئیس کل بانک مرکزی اتفاق 
افتاد تصیماتی بود که در گزارش کمیســیون ما نیامده، 
زیرا گــزارش ما به روز های پایانی حضور آقای دکتر 

صالح آبادی در بانک مرکزی منتهی می شد.
پورابراهیمی افزود: پس از این اتفاقات ما شاهد 
تصمیماتی در دولــت بودیم؛ یکی از این تصمیمات 
تعیین نرخ ارز ثابت ۲۸ هزار و ۵۰۰ از سوی دولت بود، 
همان گونه که قباً گفته بودیم همان دلایلی که منجر به 
تاش دولت برای تعیین تکلیف نرخ ارز ترجیحی که 
در ابتدای امسال انجام شد، کفایت می کند که ما بگوییم 
تعیین نرخ ثابت با این سیاســت تکرار تجربه نرخ ارز 
ترجیحی اســت که در دولت قبل رخ داده است که با 
یک عدد جدید در دولت فعلی در حال تثبیت اســت. 
دولت سیزدهم دلایلی برای حذف نرخ ارز ترجیحی 
داشت، همان دلایل کفایت می کند که این موضوع برای 
این سیاســت نیز اعمال شــود، به نظر ما این سیاست 

کارشناسی نبود و با مجلس هم هیچ مشورتی نشد.
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شــورای 
اســامی به راه اندازی بازار مبادله ارز اشاره کرد و ادامه 
داد: بانــک مرکزی اخیراً این اقدام را انجام داد که اقدام 
رو به جلویی بود، اما باید توجه کرد که اگر مکانیزم آن 
بخواهد شــبیه بازار نیمایی عمل کند که در آن تثبیت 
قیمت شکل بگیرد، به نظر ما بازار غیررسمی را بیشتر 
دچار التهاب می کند. رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
شورای اسامی گفت: این اقدام، اقدامی رو به جلو بود 
تا بتواند مجموعه تقاضا های بیشــتری را مدنظر قرار 
دهد، اما در کنار این موضوع اگر بانک مرکزی در این 
بــازار بخواهد الزام به عرضه ارز با عدد ثابت توســط 
صادرکنندگان – چه آن هایی که به شکلی نهاد عمومی 
محسوب می شوند، چه آن هایی که بخش خصوصی 
محسوب می شــوند- کند، پیش بینی ما این است که 
این سیاست می تواند کاهش میزان ورود ارز به کشور 
و افزایش شدید تقاضا برای ثبت سفارش ها و واردات 

کالا به کشور را به دنبال داشته باشد.

پورابراهیمی گفت: دولت به عوامل بنیادین در حوزه کاهش ارزش پول ملی که مهم ترین عوامل در این حوزه ناترازی های بانکی و ناترازی بودجه است، توجه کند.

سرویس سیاســی-نایب رئیس 
کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسامی 
تاکید کرد: مجلس پیام روشنی به شرکت 
های نفتی داد کــه بارها آمدند و بحث 
توسعه میادین ما را مطرح کردند اما بعد 

ما را رها کردند و رفتند.
احمد دنیامالی در جریان جلســه 
علنی  مجلس و بررســی بخش هزینه 
ای لایحه بودجه ۱۴۰۲، بیان کرد: بابت 
مصوبه ارزشمند روز گذشته مجلس در 
حوزه نفت و گاز لایحه بودجه ۱۴۰۲ به 
همه همکاران تبریک می گویم. مجلس پیام روشنی به شرکت های نفتی داد که 
بارها آمدند و بحث توســعه میادین مارا مطرح کردند اما بعد ما را رها کردند و 
رفتند. وی در ادامه اظهار کرد: مجلس اعتماد خود را به جوان ها و شرکت های 
داخلی اعام کرد. امیدواریم با مصوبه مجلس شاهد توسعه میادین نفتی و گازی  

و افزایش بهره وری از میادین نفتی و گازی باشیم.

سرویس سیاسی-اگرچه حالا بر کسی پوشیده نیست که تحقق اصلی ترین 
وعده دولت درباره ســاخت ۴ میلیون مسکن ناشدنی است اما دولت سیدابراهیم 
رئیس در کنار این موضوع وعده های دیگری هم داشــت که یکی از آنها اجرایی 
شدن پزشک خانواده بود، تصمیمی که عمری بسیار بیشتر از دولت او دارد اما هنوز 
در پیچ و خم مشــکات رنگ اجرا به خود ندیده اســت. این موضوع اما در هفته 
گذشته از زبان غامحسین اسماعیلی رئیس دفتر رئیس جمهوری گفته شد؛ آن هم 
به شکل جالب توجهی که البته در میانه نابسامانی های عجیب دلار و مسمومیت های 
سریالی و غیره چندان به چشم نیامد. غامحسین اسماعیلی گفته است » قرار است 
از اردیبهشــت سال آینده هر فردی به بیمارســتان برای درمان مراجعه کند، هیچ 
هزینه ای پرداخت نکند!« از همان ابتدا اما کارشناسان زیادی در خصوص آن اظهار 
نظر کرده اند و برخی اجرای آن را نقطه مثبتی در عملکرد دولت می دانند و برخی نیز 
بر این باورند که زیرساخت های مناسب برای اجرای این طرح اساسا وجود ندارد! 
البته درمان رایگان مد نظر دولت پیش شرط هایی هم دارد، به عنوان مثال قرار است 
این طرح برای کسانی رایگان باشد که در شهرهای زیر ۲۰ هزار نفر ساکن هستند 
و از طریق نظام ارجاع و برنامه پزشــکی خانواده به بیمارســتان های دولتی ارجاع 
می شوند. به این معنا که بیمارانی که از سطح یک یعنی از طریق پزشک خانواده به 
سطح ۲ و ۳ ارجاع می شوند، بابت درمان فرانشیز پرداخت نمی کنند و هزینه درمان 

آنها رایگان خواهد بود.
خبــر رایگان شــدن درمان اگرچــه از زبان رئیس دفتــر رئیس جمهور با 
پیش شرط هایی داده شده اما آنچه از رصد فضای پیرامونی مان برمی آید این است 
که چنین وعده ای در شــرایط کنونی امکان اجرایی کمــی دارد. بگذارید از زمان 
اعام این خبر کمی به عقب تر برویم؛ درستدو سال پیش یعنی در دی ماه سال 99  
از ســوی حسین غامی )فعال صنفی مستقل بازنشستگان( اعام شد که در ایران 
چیزی حدود ۶۵ تا ۷۰ درصد هزینه های درمان به عهده بیمار اســت. این آمار با 
توجه به اعام وزیر وقت بهداشــت در ســال 9۶ هم تکمیل می شود او هم در آن 
سال اعام کرد » سالی ۷۰۰ هزار نفر در ایران به دلیل سنگینی هزینه های درمان، به 
زیر خط فقر سقوط می کنند و امروز این تعداد حتما به یک میلیون نفر رسیده است. 
بنا به استانداردهای جهانی نشان می دهد اگر بیش از ۴۰ درصد هزینه های درمان 
به عهده بیمار باشد، سقوط به زیر خط فقر اتفاق می افتد.« سوال این است که طی 
دو سال گذشته چه اتفاقاتی افتاده است که حالا قرار است از چند ماه دیگ درمان 
رایگان شود!؟ آن هم در حالی که بدنه نظام سامت ایران هر روز نحیف تر می شود 
و همین حالا به اعتراف خود وزارت بهداشــت نیازمند حداقل ۱۰۰ هزار نیروی 
کادر درمان هستیم. در کنار آن بیمه ها هم عموما بیماران را از سر خود باز می کنند. 
مهم ترین دریافت کنندگان خدمات درمانی سازمان تامین اجتماعی، کارگران و طبقه 
ضعیف هستند، اما حالا ارائه خدمات به همین گروه ها هم تحلیل رفته است. این 
مسئله را علی اعتصام پور، مدیر سابق درمان تامین اجتماعی اصفهان تایید می کند 
و می گوید:»سازمان تامین اجتماعی به عنوان بزرگترین سازمان بیمه ای بیش از ۴9 
میلیون نفر تحت پوشش دارد و در بیشتر دولت ها به ویژه دولت سیزدهم همیشه 

حیاط خلوت دولتی ها بوده، درحالی که اصا ربطی به دولت ندارد. 
کســانی درباره این سازمان تصمیم می گیرند که نه کارشناس اند و نه دارای 
سابقه بیمه و این وضعیت باعث شده بخش های مختلف سازمان ازجمله درمان، 
بیمه و شستا به سمت ورشکستگی سوق داده شوند.«  این موضوع مورد اشاره ایرج 
خســرونیا رئیس جامعه پزشکان متخصص داخلی ایران هم قرار گرفته است، او 
همین ماه گذشــته اعام کرد »همین حالا هم طبق قانون، درمان رایگان اســت اما 
بیمه ها قبول نمی کنند.« او گفته بر اساس قانون بیمه همگانی، ۷۰ درصد هزینه های 
بیماران را بیمه ها باید پرداخت کنند که در شرایط کنونی چنین چیزی را نمی بینیم. 
در حال حاضر وقتی بیمار به مطب می آید، ۸۰ درصد هزینه را از جیب پرداخت 

می کند و این مشکل متوجه بیمه ها است.
پرواضح است که درمان رایگان تحول بزرگی در نظام سامت است، آن هم 
وقتی که بدانیم هرم جمعیتی ایران در میانسالی قرار دارد و از همین حالا نیازهای 
مراقبتی و پزشکی آنها آغاز شده است. اما آنطور که کارشناسان این حوزه معتقدند 
دولت تنها نتیجه نهایی این طرح چالش برانگیز را عنوان کرده است، اینکه با صدای 
آرام از پیش شــرط ها گفته اما با صدای بلند نتیجه اجرای آن پیش شــرط ها را با 

بسته بندی »خبر خوب« اعام کرده است! 
توضیح ســعید کریمی، معاون درمان وزارت بهداشت درباره این طرح هم 
همان شروط است، او می گوید » این طرح در صورتی قابلیت اجرا دارد که برنامه 
پزشک خانواده به طور کامل در سراسر کشور اجرایی شود. آن وقت است که اگر 
بیمار از طریق نظام ارجاع به بیمارستان معرفی شود بابت دریافت خدمات درمانی 
هزینه ای پرداخت نخواهد کرد.« این در حالی است که همایون سامه یح، نماینده 
مجلس به فردا می گوید: »واقعیت این اســت که در حال حاضر با توجه به بودجه 
اعام شــده از سوی دولت برای وزارت بهداشــت و درمان و آموزش پزشکی و 
همچنین اجرای طرح دارویار که هرینه های زیادی را برای دولت ایجاد کرده است 
اجرای این طرح بعید به نظر می رسد زیرا آنچه معلوم است این که دولت نمی تواند 

این هزینه ها را پرداخت کند.«
طرح خوبی که اعتبار ندارد

ماجرای اعتبارات در بهارستان دامن این طرح را هم احتمالا خواهد گرفت. 
اگر در لایحه بودجه بند مربوط به اجرای برنامه پزشــکی خانواده که ۴۶ هزار و 
۵۰۰ میلیارد تومان برای آن در نظر گرفته شــده و طرح ارجاع در دل آن جای داده 
شده است به تصویب کمیسیون تلفیق برسد و در صحن مجلس شورای اسامی 
تصویب شــده و  شــورای نگهبان هم آن را تصویب و اجرا کند ، دولت موظف 
می شود برنامه پزشکی خانواده را در شهرهای بالای ۲۰هزار نفر جمعیت اجرا کند 

که از آن پس فرانشیز درمان بیماران در این شهرها رایگان می شود.
همایون سامه یح می گوید »بر اساس قانون کسانی می توانند از خدمات رایگان 
درمان استفاده کنند که از طریق نظام ارجاع و پزشک خانواده به بیمارستان معرفی 
شوند. این در حالی است که بسیاری از کارشناسان همین بودجه را نیز برای اجرای 
طرح پزشک خانواده کافی نمی دانند و بر این باورند که اگر این بودجه به ۶۲ هزار 
میلیارد نرسد قابلیت اجرا ندارد.« در مقابل این موانع اما وزارت بهداشت همچنان 
معتقد است این طرح می تواند »یک انقاب جدید در حوزه سامت« باشد، البته 
حتی این اصطاح هم که از زبان حسین فرشیدی معاون بهداشت وزارت بهداشت 

اعام شده با یک پیش فرض گفته شده؛ اینکه »اگر بشود«، »انقابی « خواهد بود!

دنیامالی  نایب رئیس کمیسیون تلفیق:

مجلس پیام اعتماد خود را به شرکت های 
داخلی برای توسعه میادین نفت و گاز داد

طرح خوبی که اعتبار ندارد؛

وعده دولت درباره رایگان شدن درمان

استیضاح وزرای صمت و ارتباطات 

کاندیدا نمی شد

تذکرات قاضی القضات 

ادامه می دهیم

عراقچی تکذیب کرد

فاضل میبدی رد کرد

مسمومیت دانش آموزان 

دستِ خود دولت است

سفارت کابل 

از اساس کذب است

آموزش نیرو های مسلح عراق 

اخبار ویژه ...

رشــیدی کوچی، نماینده مجلس از ثبت اســتیضاح وزرای صمت و 
ارتباطات در مجلس خبر داد و در اســتوری خود نوشت: استیضاح وزرای 
صمت و ارتباطات را در ساعات آینده ثبت خواهم کرد. به هزار دلیل معتقدم 
بیشترین نارضایتی را این دو وزیر با تصمیمات و اظهار نظر های خود ایجاد 
کرده اند. گرانی افسارگســیخته خودرو و وضعیت خســته کننده اینترنت، 

مهم ترین محور های استیضاح خواهد بود.

تحلیلگر مســائل سیاســی گفت: اگر آقای رئیسی اطاعات امروز را 
می داشــت، هیچ گاه نامزد انتخابات ریاست جمهوری نمی شد. وی افزود: 
آقای رئیســی نمی دانســت می خواهد در چه مســئولیتی قرار بگیرد، الان 
شــاید متوجه شده باشد که مدیریت اجرایی در حد ریاست جهوری یعنی 
چه؟ معتقدم اگر آقای رئیســی اطاعات امروز را می داشت، هیچ گاه نامزد 
انتخابات ریاست جمهوری نمی شد، چون عمده کسانی که نامزد انتخابات 
ریاست جمهوری می شوند، اساسا درکی از عظمت مساله ندارند؛ بنابراین، 

وعده های عجیب و غریب می دهند. 

رئیس قوه قضائیه در دیدار با قضات اســتان مرکزی با بیان اینکه من 
مسئول امنیت نیستم و نمی خواهم در کار دیگران دخالت کنم، اما از فاصله 
فرودگاه تا اســتانداری استان مرکزی که محل برگزاری این جلسه است، بر 
مبنای مشاهدات من، شاید نیازی نبود که این مقدار از وقت نیرو های فراجا 
و امنیتی را بگیریم، گفت: مردم از این تشــریفات و تجمات خوششــان 
نمی آید. مردم عمل ما را می خواهند و با این مسائل حاشیه ای کاری ندارند.

رئیس جمهور عراق با بیان اینکه این کشــور بهبود روابط با کشور های 
همسایه را مایه قدرت خود می داند، گفت که بغداد تمایل دارد میانجیگری 
میان ایران و عربســتان ســعودی را ادامه دهد. »عبداللطیف جمال رشید« 
رئیس جمهــور عراق در مصاحبه با »آسوشــیتدپرس« بــه روابط ایران و 
عربســتان ســعودی پرداخت. رئیس جمهور عراق در این مصاحبه اظهار 
داشــت که بهبود روابط عراق با کشور های همسایه از جمله ایران، سوریه، 
کویت، عربستان سعودی، ترکیه و اردن مایه قدرت عراق است. عبداللطیف 
جمال رشید در ادامه گفت که عراق تمایل دارد میانجیگری در گفت و گوی 

ایران و عربستان سعودی را پیش ببرد.

مشــاور وزیر امور خارجه، ادعای یک رسانه اروپایی مبنی بر حضور 
در ژنو برای مذاکره با غربی ها را تکذیب کرد. عباس عراقچی، مشاور وزیر 
امور خارجه در گفت وگو با تســنیم در پاســخ به سؤالی درباره ادعای یک 
رسانه اروپایی مبنی بر حضور او در ژنو برای مذاکره با غربی ها، گفت: من 
اکنون که در تهران هستم و چنین چیزی نیست. وی درباره اینکه گفته شده 
قرار است او به تیم مذاکره کننده اضافه شود یا به این تیم کمک کند، گفت: 

بنده مشاور هستم و هر کمکی لازم باشد، آمادگی دارم.

اســتاد حوزه و دانشگاه انتشار خبری از قول خود مبنی بر مسمومیت 
دانش آموزان دختر قم توسط جریان »هزاره گرا« را رد کرد. حجت الاسام 
فاضل میبدی اظهار داشــت: نمی دانم که شــبکه شرق چرا این مطلب را از 
قول بنده زده؟! من گفتم یکی از دوســتانم بیان کرده و باید از وی بپرســید. 
وی اظهار داشت: بنده به آن خانم که این مطلب را از قول بنده زدند اعتراض 
کردم و گفتم نباید این کار را می کرد. این استاد دانشگاه گفت: من گفتم که 
نباید این مطلب مطرح شــود، کار ناقض است. پژوهش در این رابطه ادامه 

دارد که متاسفانه این خانم از قول بنده زده نباید این کار را می کرد. 

رئیس اورژانس لرستان از مسمومیت تعدادی از دانش آموزان مدرسه 
پسرانه خیان بروجرد خبر داد. مهدی غیبی از تداوم مسمویت دانش آموزان 
در مــدارس بروجــرد خبــر داد و گفت: گزارش مســمومیت تعدادی از 
دانش آموزان در مدرسه پسرانه خیام داشتیم. وی در پاسخ به سوالی درباره 
تعداد دانش آموزان مسموم ا فزو د: هنوز جمع بندی کاملی از تعداد مسمومان 
نداشــته ایم و بعد از تشکیل پرونده برای افراد مسموم، تعداد دانش آموزان 
را اعــام خواهیم کرد. رئیس اورژانس لرســتان با بیان اینکه کارشناســان 
اورژانس در مدرســه حضور داشته و اوضاع را تحت کنترل دارند، تصریح 

کرد: در حال حاضر حال دانش آموزان خوب است و مشکلی ندارند.

احمد نادری نماینده تهران، ری، شــمیرانات، اسامشهر و پردیس در 
مجلس یازدهم و عضو هیأت رئیســه مجلس در توئیتی نوشــت: جلســه 
غیرعلنــی با دولت با موضوع ارز برگزار شــد. وضع امروز، ارتباط کمی با 
تحریم خارجی دارد و بیشــتر نتیجه خلأ  اقتدار اســت. تا زمانی که دولت 
نخواهد بپذیرد که عمده ارز دست شرکت ها و بنگاه های مرتبط با خودش 
اســت و نخواهد از آن ها حساب کشی کند، وضع بهتر از این که هیچ، بدتر 

خواهد شد.

روابــط عمومی وزارت امورخارجه طالبان در اطاعیه ای با رد برخی 
ادعا های مطرح درباره تحویل و تحولات داخلی ســفارت افغانســتان در 
تهران تاکید کرد: موضوع تحویل و تحول ســفارت افغانســتان در تهران، 
امری داخلی )مربوط به افغانستان( بوده و به هیچ عنوان وزارت امور خارجه 
جمهوری اسامی ایران به موضوع مزبور ورود نکرده است. در این اطاعیه 
تاکید شده است: وزارت امور خارجه جمهوری اسامی ایران، هیچ سند یا 
تجهیزات یا هر شــیئ دیگری که متعلق به سفارت افغانستان در تهران بوده 

را تحویل نگرفته است.

پایگاه اطاع رسانی دولت در توییتی نوشت: »ادعای برخی رسانه ها مبنی بر 
تغییر معاون اول رئیس جمهور از اساس کذب است و هیچ تصمیمی در دولت در 
این زمینه وجود ندارد.« در ادامه این توییت آمده است: »آقای دکتر مخبر با انگیزه 

مضاعف و تاش شبانه روزی در دولت مشغول فعالیت هستند.«

ثابت محمد ســعید رضا وزیر دفاع عراق و هیأت همراه با حضور در ستاد 
فرماندهی کل سپاه با سردار سرلشکر حسین سامی فرمانده کل سپاه پاسداران 
انقاب اسامی دیدار و گفت وگو کردند. سرلشکر سامی فرمانده کل سپاه در 
بخشــی از این دیدار گفت: سپاه آمادگی دارد عاوه بر کمک های مستشاری در 
سایر زمینه ها از جمله در حوزه آموزش در سطوح پایین تا سطوح بالای نیرو های 

مسلح عراق نقش موثر ایفا کند.

 اگــر بانک مرکــزی در این بازار بخواهد الزام به عرضه ارز با عدد ثابت توســط 
صادرکنندگان – چه آن هایی که به شــکلی نهاد عمومی محســوب می شوند، چه 
آن هایی که بخش خصوصی محســوب می شــوند- کند، پیش بینی ما این اســت 
کــه این سیاســت می تواند کاهش میزان ورود ارز به کشــور و افزایش شــدید 
تقاضا برای ثبت ســفارش ها و واردات کالا به کشــور را به دنبال داشــته باشد.

 

سرویس سیاسی- عضو کمیسیون تلفیق بودجه سال آینده گفت: متاسفانه 
شــاهد یک رویکردی هســتیم که بعد از تصویب بودجه و در زمان اجرای آن 
اگر منافعی برای مردم داشــته باشــد دولت می گوید که این کار من بوده و ما 
دنبال می کردیم که انجام شود؛ اما در مقابل اگر مضراتی برای مردم داشته باشد 
می گویند مجلس ورود کرد و خراب کرد وگرنه ما دنبال اصاح بودیم.جال 
رشــیدی کوچی عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ درخصوص 
اظهارات و ســخنان مسئولان سازمان برنامه و بودجه در جریان بررسی لایحه 
بودجه سال آینده که منجر به واکنش از سوی رئیس مجلس و برخی نمایندگان 
شد، گفت: اینکه اختاف نظر بین سازمان برنامه و بودجه و مجلس باشد یک 
اتفاق عادی اســت اما به نظر می آید که عزیزان ما در سازمان برنامه باید حد و 
حدود و اختیارات خود را در نظر بگیرند و برای مجلس تعیین تکلیف نکنند، 
این نمایندگان هســتند که طبق قانون باید بودجه را چکش کاری کنند و این 

اتفاق هم دارد رخ می دهد.
وی ادامه داد: البته من این را به سازمان برنامه و بودجه حق می دهم بالاخره 
آن ها لایحه را از طرف دولت تنظیم کردند و قصد دفاع از آن را دارد اما در نحوه 
بیان و صحبت کردن نباید به گونه ای صحبت کنند که مســاله به نحو دیگری 
جلوه داده شــود. نماینده مردم مرودشت افزود: موضوع دیگری که باید مورد 
توجه قرار گیرد این است که نباید به نحوی صحبت کنند که مسائل را اینطور 

منتقل کنند که انگار نمایندگان مخالف دولت هســتند یا نمایندگان در جهت 
سخت تر کردن معیشت مردم دارند قدم برمی دارند، متاسفانه در برخی از بیانات 
دارد چنین مفهومی منتقل می شــود. آنچه که مهم اســت این است که مجلس 
به دنبال نفع رساندن به مردم است و اختیار دارد که لایحه بودجه را بررسی کرده 
و چکش کاری کند.عضو کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۲ در واکنش به این مساله 
که »نمایندگان نسبت به دولت این گایه را دارند که مصوبه بودجه را می گیرند 
اما هرطور خواستند اجرا می کنند یا مانند کالابرگ الکترونیکی اجرا نمی کنند«، 
گفت: بله، اتفاقا این نگاه در بین خیلی از نمایندگان هم وجود دارد، حتی من در 
روز اول تلفیق پیشنهاد دادم که ما بازگشت به لایحه را تصویب کنیم و مجلس و 
تلفیق را درگیر این موضوع نکنیم. علت آن هم همین عملکردی است که شما 
اشــاره کردید. یک نکته دیگر هم این است که متاسفانه شاهد یک رویکردی 
هســتیم که بعد از تصویب بودجه و در زمان اجرای آن اگر منافعی برای مردم 
داشته باشد، دولت می گوید که این کار من بوده و ما دنبال می کردیم که انجام 
شود؛ اما در مقابل اگر مضراتی برای مردم داشته باشد می گویند مجلس ورود 

کرد و خراب کرد وگرنه ما دنبال اصاح بودیم.
رشــیدی کوچی ابراز داشــت: به نظرم این نوع رفتار درســت نیست و 
امیدواریم دولت به لایحه ای که این همه وقت برای آن گذاشــته می شود و از 

طرف نمایندگان مردم تنظیم می شود، عمل کند.

رشیدی کوچی عضو کمیسیون تلفیق بودجه:

دولت هرجا بد شد می گوید مجلس خراب کرد
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